
Török Péter tájépítész egy pályázatról, azőrömrőt és a befejezetlen művekről_
tlIsz]cKlegylKertDen
Török Péter tájépitész kapta nemrégiben a tizedik, jubileumi Príma PrimissimaDÍjat az

építészet és építőművészet kategóriában. Közel harminc éves tervezői mÚlttal aháta mÖgÖtt

kapta megaz Ybl Miklós-díjat.

Eletrajzhelyett álljon itt annak indoklása: ,,Török Péter tervezői tevékenysége a történeti

értékű varosközpontok tereinek rekonstrukciója és új épületek környezetének kialakítása

körében egyarántkülönleges minőségú, nemzetközi szinten is figyelmet és elismerést kiváltÓ.

Azzal,hogy a környezeti elemeket atérhatfuolő építészettel azonos jelentőséggel alakítja ki, a

városi környezetetamagateljességében, sokoldalúságában emeli magasabb szintre.

Munkássága országos szinten is ösztönző hatást váltott ki a viárosi terek művészi igénYŰ

me gúj ítása és szerepük felértékelés e ir ény éha."

Munkásságát Pro Architectura és Európa Nostra Díjjal is elismerték. CÍmzetes egyetemi

docens. Vele beszélgettiink.
-Ha egy ismeretlen társasúgban megkérd,ezik, mivel foglalkozik, miképpen reagúlnak az

emberek arra, hogy tdjépítész?
Ne értsen féIre, szátmomía az fontos, hogy én hogyan látom ert a szakmát. Yadász György
építész egyszer art írta rólam, hogy Török Péter ,, ritka fehér holló művészeti életünkben,

építészeknek kertész, kertészeknek építész". Tehát idegen - teszem hozzá.

Voltak halálos tanáraim, Cipollák, lelkem kutmérgezői, akiknek életműve a tájépítészet és

bizonyos alapfogalmak definiálgatásában teljesedett ki. En azt tartom, mint Nagy LászIŐ a

Hegyi beszédben: ,,Műveld a csodát, ne magyarázd". Atájépítészet nem verbális műfaj.

Ha a környezetépítészet létjogosultságáról kell beszélnem, szeretem ftjlhozru pé|danak az

Erzsébet híd axisában a sziklafalra emelt Szent Gellért emlékművet. Ezt az emblematikus

szobrot észre sem vennénk, ha a kolonnád, a vízesés, a grotték a fenyek, a lépcsők, tehát

megkomponált környezet nem venné körül. Szobrok elhelyezéskor sokszor kell
előhozakod nom ezzel a példával.

A reneszánsz és a manierista mesterek világából most Raffaellot említem, aki megalkotta

Rómában a Villa Madamát, apa|azzo tervével együtt freskóterveket készített, megtervezte a

kertet, és néhany szoborvánlata is készült. Egységben gondolt a tájra, a vizek<re, a

domborzatra, atájolásra, a totális környezet minden elemére, amit formált.

A tarsmúvészetek szimbiózisában hiszek, hiszen azok szinergiában léteznek, s ez jellemeáe

az ősí társadalmak tájformáló építészetét, Lenyűgöz Hatsepsut sírtemploma, lenyűgöz Ybl,
Schickedanz tájat formáló, kertalkotó munkái, vagy a ktilföldiek Neutratól, Scarpán át,

Porcinai-ig és Calatravaig.

_ Minden emberben ott rejlik a feltáratlan képességek arzenúlja. Boldog, aki lelkének
Kolumbuszaként élhetí a sajút életét. Mikor dőlt el egyértelműen, hogy ezt a hivatúst fogja
választani?
Mint Dante, én is kerestem, és nem taláItam az ígaz utat, Nem szolga lettem, csupán
megszállott szolgáIőja egy ügynek. A kertek ügyének, mert ez nálunk elhalasztott, a sző
mindkét értelmében. Es ideje van művelni kertjeinket mint Voltaire ajénlja a Candide-ban.
A családban erős volt a ftjldhöz való kötődés: foldműves, agronómus, kertészek,
élelmiszeripari szakember, orvos, erdész mellett voltunk, akiket a művészet is fogva tartott,
rajzok, festmények mellett egy elhunyt filmes bátyám Oscar-díjas produkcióban vÍIágot járt
filmjei is őrzik ennek lenyomatát.
A budai József Attila Gimnaziumbanrulz és olasz tagozatos voltam, de később, az egyetem
vége felé leginkább a szobrászokkal értettem szőt. Nem véletlen az sem, hogy



szakdolgozatomat is a szobrászat és a kertművészet kapcsolatfuő| irtam. Farkas Ádam volt
rektor Kő Pál születésnapján nemrég úgy mutatott be fiatal szobrászoknak, hogy Péter közénk
tartozik, ,,ő is szobíász" . A Képzőművészeti Egyetem szobtász tanszéke, az Epres-kert
jelentett szellemi otthont szélmomra, és nem csakazért,mertakertépítészi megszállottságarÓl

is ismert Stróbl rajongója vagyok, hanem mert megunhatatlanvarázslatos világ ez, az ide kötő
emberi, és munka kapcsolatoktót és a felnövekvő fantasáikus tehetségű generációk munkáitól
emlékezetes..
A hivatalos alma materembe az elműIt harminc évben egyszer sem hír,tak. Diákként meg bár

voltak nagyszeni professzorok, akik számítottak is a munkámra, de a saját tanszékemtől nem

sok jót remélhettem. Ott még az is elhangzott, hogy diplomára se számítsak.

-Miért ? Mi történt?
Ma mar tísztábban látom a dolgokat: ha visszalapozok az emlékezetemben, azt kell
mondanom, nekik is idegen voltam. Konkrétan: végzősként díjat nyertem egy

világpáIyazaton, amelyet a British Columbia Egyetem hirdetett meg. Egy virtuális tájat

terveztem, amit psychotópnak neveztem eI, az élet nagy sivatagában egy engesáelŐ tájat

Csontvráry cédrusaival, ciprusokkal, vizekkel, floldbe vájt dormitoriumokkal. Más idők jartak

akkor. Akik ismerték a hasonló helyzeteket, azok Spiró György sorait pontosan értik: ,, Aki
tudja ugyanart fidja,l Aki nem tudja nem tud semmit,/ Aki tudja, mind beledöglik,/ Aki nem

tudja, nem is élt semmif'. Hálás vagyok ezért a leckéért is.
- A szakdolgozatúból eredően vkzont arra következtetek, hogy mégis kapott diplomát.

Igen, bár nekem nem kínáltak tálcárt állást: segédmunkás lettem, öt évig pályaelhagyŐ. Az
apátiábő| Melocco Miklós rángatott ki, aki levelet írt Kerényi József építésznek, figyelmébe
ajánlva. A Városépítészeti Tudományos és Tewező Intézet műemléki itodájába kerültem,

amely életem fenyes korszakát jelentette. Csupa nagyágyúval dolgozhattam együtt. Itt volt
Makovecz Imre, Ágostháni László, Dragonits Tamás, Rados Jenő, és mindenki aki nekem
szátmít, akiktől tanulhattam apáIyfuőI, az életrőI, akik eltrirték,ha a blokkoló órát megkerülve
étkezem, és éjszaka a portás enged ki ahazbőL Közben ftjlvettek a Művészeti Alapba is, - Így

a tanszék,jóindulaát" ismét kikerülve - alaptagkéntmár alanyi jogon is tervezhettem.
_ A kínaiak azt mondtdk: ha egl óra hosszúig akarsz boldog lenni, idd le magad, ha három
napig, végt magadhoz egy asszonyt, ha három hónapíg, vágj le egy dllatot, és lakmúroa
beiűe; há egy életen át - légy kertész! En teszem hozzd: vagl olyan ember, aki kerteket
terveL
A Prima Primissima-díj átadáskor elhangzottakat az örömhöz vezető útként parabolának

szántam, hadd idézzem fel itt is,
"Volt egy fejedelemasszonyunk, akit Lórrántffu Zsuzsatlnának hívtak, akí az uralkodás
felelősségére a kertek ápolásán keresztül tanította meg a "fejedelem úrficskát", Rakóczit. A
szakrális parasúí kultúrában pedig nem pusztán pérukérdése volt, sokkal inkább szégyen,ha
nem ápolták a kertjeiket. A kultufa szavunk a latin "művelni" igéből származik. Epítstink
kerteket, mert minden kert az éden mása és úgy tanultuk, hogy az éden az szép, az éden az
gyógyít. Úgy gondolom, eza szépség és eza gyógyítás ma mindannyiunkra ráfér.":

- Soha nem gondolt arra, hogy hazát cseréljen, és Olaszorszdgban vagl Nagy-Britanniúban
telepedjen le, ahol értik, amít csindl?
Carlo Scarpa építész kerttervezőjénél Firenzében talan lecövekelhettem volna. Megkerestek
máshonnan is, de családi dolgok miatt nem akartam egyedül hagyni embereket.
Közhely, de igaz teher alatt nő a páIma. Nem volt mindig könnyű, de igazolást jelentenek
megépült munkáink. Szinte zavatba qtő aBazíIka és a Szent István tér kapcsán magyaroktól
és külftrldiektől hallani az elismeréseket, mint ahogy a közelmúltig jó érzéssel láttam, hogy az
emberek sző szerint birtokba vették a - szal<nábantalán tudatosan agyon hallgatott -Nemzeti
Szítűaz parkját. De némaság borult a pannonhalmi apátsághoz készült terveinkre, a Gödöllői
Grassalkovich kastély kerttervére, amit mások kezére adtak, a pesti Vigadó térre, Szeged



belvárosara készített terviink is torzó, amíg nem készülhet el a Karász utca-KlauzáI téri
egységes promenádot alkotó Széchenyi téri terví,ink, és mély elhallgatás fedi a Tisza-partra
készült terveinket.
Szívünknek nagyon kedves a volt hajósi érsekkert, a Holocaust Múzeum kertje, Makón a

fiirdő előtti Makovecz t&,Bajín a Tóth Kálman tér, Oroshána új főtere, és azi$ tataifőtér.
_A Pfima Primissima Díjon most elböjtölhet néhőny hónapig. Meglepetésként érte?
Örtilni, ,,csak a magam törvénye szerint" tudok - mint Szabó Lőrinc. Ez a díj azonbart jőkor és

a legtöbbet adta: a szeretetet és a megbecsülést jelentette számomra. A szeretetet pedig nem

lehet megcsúfolni, Most láttam igazoIva, miképp determinálja, hogyan hat vissza jövőnk a

múltunkra. igy vált értelmeáetővé eddigi életutam. Hálás vagyok mindenkinek, aki ezt

akarva-akaratlarr lehetővé tette szárnomra, és azoknak is akik gáncsoltak, de foleg azoknak,
akik hittek bennem.
- Aki a kerűelfoglalkozik, annak szúmúra nagyonfontos a szépség.

Tudjuk rég, hogy ,,a szépség hatalom, a szépség győgyit, a szépség isteni kategória, hogy
álmod úgy valósul meg, ha szánsz időt a szépre" , A szépség megélése számomta, anikor - az

egyébként magyar anyanyelvű - Edita Gruberovát hallhatom, akfu lemezen, akar Európa nagy
színpadjain. Örömömet csak fokozzák a vele folytatott baráti beszélgetések. Sokszor
felidénem már neki, hogy varja őt a Nemzeti Szíllház melletti zikkurat, hogy elénekelje első

angliai Erzsébet szívbemarkoló örülési jelenetét Donizetti Roberto Devereux-jében. Nemrég
mesélte, most tért vissza utolsónak tewezett japán turnéjaról. Váratlanul a császámé teára

invitálta. A nagy Schubert tisztelő hírében álló, s kihinően zongoÉuő uralkodófeleség
exkluzív koncertre kérte fel. Ez atörténet számomra az emberi kapcsolatok, a megbecsülés, a

tisáelet szépségéről szőI, mint amit ismeriink II. Gyula pápa és Michelangelo, vagy aTÍziano
elejtett ecsetét fölemelő V. Ktároly történeteiből. Isten kegyelméből egyenlők vagyunk, de

minden ember fennség, Adyval szólva ,,észak-fok, titok, idegenség". Az emberi nagyság

szépsége épp az egyszerűségben van.

-Afentifelsorolús egy gazdag életművet tükröz, van-e hiúnyérzete?
Örökké motoszkálnak bennem azok a munkák, amiket nem fejeáek be, vagy szándékosan
hagytak el belőlük fontos attribútumokat. Abszurdumnak tartom, hogy egy 10 méteres optikai
kábel kiválüísa egy varosi új főtér teljes növényzetének arát ekigye. Bosszant,ha aláttatás
minősége konár munka miatt szenved csorbát.
Semmi sem ad felmentést az a|ől, hogy ne ápoljanak, gondozzanuk .gy megépült kertet,

környezetet. A kert is a kultura része. A Nemzeti Szinház tíszafa labirintusa ebek
harmincadján van (szörnyülködnek ís ,,az emberek" felkapaszkodván a zikkuratra),hiányzík a
víz ahajő és a vízbedöntött színház körül, miközben a szítÁé.z tőszomszédságábart, a bankok
és irodaházak előtt szökőkutak csobognak. Megcsúfolták a szoborkertet is azzal, hogy a

velemvalőegyeztetésnélkülaplasúíkákdramaturgiájátszétverték.
Csak nekem tűnne fel, hogy eközben a 2002-ben átadott színház parkját be sem fejenék? Az
egy minisztérium aIá tartoző Nemzet SzítÁaz és Művészetek Paloáj a között immáron tíz
esztendeje un. ideiglenes murvás parkoló éktelenkedik. Persze ha a MüPa mélygaúnsábőIzárt
folyosón mennek a hangversenyterembe a hivatalosok, ez tényleg nem szembeszökő.
Nekem nagyon fáj, bár űgy látszik, csak nekem, hogy amit az első Orbán-kormany
megépített, az amásodik Orbán-kormány alatt tönkremegy. De totálisan!

Miközben milliárdokért épült és épül ,,Budapest főutcájd', aközben a kiindulási hely, az
állami és egyházircprezentáció helye, a Szent István tér - szakmai szempontból- ma is torzÓ.

A balluszter melletti növények minősége, szakmai hitelrontással ér fel. Hiányzik a íér zöl'd
környezetének kompozíciőba helyezése, csakúgy mint az ide elképzelt padok, installációk, és

a hosszú ideje engedéIyezett, - tankönyvben mar szereplő, - a l8.szénadból származő ásotí



kút frlé tewezeítkiíháE megépítése az apsziskertben. E tér építése is az Orban kormányhoz
kötődik, befejezésére itt is, épptíz éve várunk.

Zérő gondolatként a Budai vár palotakertjeiről ejtenék néhany szőt,mert atémahosszú ideje

foglalkoztat és - számomra sajnálatosan - napi aktualitása is van.
Több helyütt említést tettem róla, hogy e területtel éWizedek óta foglalkozom. Miközben
közbeszerzési eljárás keretében, felelős állami szerv megbízásáből - ígar, gáncsoskodások

közepette _ készítetttink terveket a palota kertekre, az új keletű, a várbazár megÍ$Ítását céIző

munkálatokhoz kapcsolódóan e tervek létezése annak ellenére kerülte el az i|Ietékesek Ós

kollégrák figyelmét, hogy 
, 
szaklapokban publikáltuk annak koncepcióját, írtak rŐIa az

építészfórumon, a Magyar Epítőművészetben is, az adott lapszámot pedig a felelősök kézébe
adtuk. Bejelentkeztünk tárgyalásokra, de nem volt idő, hogy fogadjanak.
Nem csak engem bánt, másoknak is feltűnt: koncepciónk elemeit, elképzeléseinket mások
tervlapjain vélik fetfedezni.Igaz, ezeknek a tetvezőknek már nem kell viaskodni az azőta

szublimált engedélyező hatóság ,,fura uraival'. A napokban, amikor a budai vétr témájában a

kormanybiztos tévébeszélgetésen szőIalt meg, bar külftrldön voltam, izzott a telefonvonal
nálam. ..Igazi kollégák, barátok, ismerősök osztották meg kevéssé sem pozítív véleményüket
velem. Nekik is csak atőrtenészttudtam iőézni: ez egy következmények nélküli ország.

Szeretnék egy olyan ország§anélni ahol apparatcsikok és csinovnyikok nem csúsáatnak és

nem kontrakaúrozhatják a miniszterelnök szavait, ígéreteít, ahol egy olyan irodától, mínt az

enyém, nem kérnek számon több szazmilliós arbevételt egy páIyázatelnyeréséhez. Ahol
számííanaka referenciák, az e|ért eredmények, a szakmai életút, ne adj' Isten a szerzői jog.

Ahol az embernek hitele, egy szakmanak és az adoít szónak becsülete van, s ahol a kerteket
nem áldozzák be politikai j átszmáknak.
_Az egykori císzterci gimnúziumban tanult költő-plébónos, Puszta Súndor Credóm című
verse ígl hangzik: ,,Híszek / egl / őszben.' Mit szólna egt ilyen credóhoz: ,,Hiszek / egy /
kertben"
_Eznagyon szép. ..Eztígy még nem fogalmaáammeg, de ez lehetne azénCredőm.



Dr. Balog Zo|tán miniszter úr,
Prof. Fekete Györry elnök-akadémikus ur
Dr. Hafenscher Károly miniszteri biztos ur
Dr. Nary Gábor Tamás polgármester úr
Riez Gyula beruhazási osztályvezető úr

Emberi Eröforrasok Minisáériuma
Magyar Művészeti Akadémia
Emberi Erőfonások Minisztériuma
Budavári I. kerületi Önkormányzat
Budavári l. kerületi Önkormanyzat

Tárgy: A reformáció 500. évfordulójára a budai Várban
terv§zott Ern|ékhely megvalósítasa

Tisztelt Miniszter tlr, Etnök Úr, Miniszteri biztos Úr,
Polgármester i)r, Osztályvezető Úr!

Orbán Viktor minisáerelnök Úr közel két hete a bálvanyosi nyári egyetemen az
,,elkeresáénltelenedett világról" beszelt, a reformáció 500. évfordulója kapcsán pedig *
többek között - kijelentette, a reformáció arra is megtanította az országot, hogy a
szótárunkból törölni lehessen a,,lehetetlen' kifejezést.

2017. január 26-án örömmel vettem kézhez az értesítést arról, hogy a reformáció 500.
évfordulójara az Emberi Eóforrasok Minisáériuma Reformáció Emlékbizottsága, a Budavári
Önkormrányzat, a Magyar Művészeti Akadémiával közösen kiírt meghívásos tervpályázat
alapjan, többségi szavazássa| az énpályéaatomat hirdette ki gyöxesként. Tény azonban, a mai
napig (augusáus 3.) az ügyben egy kapavágás sem történt, legalábbis szó szoros értelemében,

Az értesítést követó időkben természetesen optimista voltam, hiszen a Budavari
Önkormányzat kérésének megfelelően módosítottuk, az igényekhez igazítottuk a terveket.

Tervezőként villámcsapasként ért a hír, miszerint a közbeszerzési e§árás első
fordulója eredménytelenül zarult, a meghívott pályazók rendkíviil magas arajrfurlatai okan.
ÚlaUU két hónap elteltével értesülhettem a tényről, miszerint a közbeszerzési eljárás újabb
fordulója is sikertelen lett.

Különösnek tartom, hogy sem az Önkormányzat, sem pedig az qánlattevók nem
tartották fontosnak a tervezővel való konzultaciót a közbeszerzés során. Hivatatból egyik
fordulóban sem ismerhetttik meg az ajénlattételrc felkért vallalkozások nevét, enől csak
augusztus 3-én, aKözbeszerzési Ertesítöb€n, aze§árások eredményéről közzétett ájékoztatő
hirdetményben szereplö adatból értesülhetttink.

Nem tisztem megítélni, hogy kinek a felelóssége a tervünk költségbecslésének és a
két fordulóban beadott ajánlatok költségvetesének szakmai összevetése, és a feltárt eltérések
okanak vizsgálata, Err:e az első forduló utan történt kísérlet és megállapítást nyert az
ajánlattételek túlzó volta, a masodik forduló esetében azonban csak a sikertelenség tényét
közölték a tervezővel.

Tisztelt Címzettek!

Meggyőződésünk, hogy a ,,reformáció 500. emlékforrás" pályínatnyertes tervtinket
nem leheteílen 3 hónap alatt megépíteni, his7en ennyi ídő alatt épült meg a talai Főtér
15.000 m2-en! Jelen terviink a forrás-emlékjelet ,440 x7ű burkolatot, 60 m2 zöldfelületet
tartalmaz.



Az anomáliákat feltárni szándékozó levelemre Qaű.július 9.) dr. Hafenscher Károly
miniszteri biztos ur válaszlevelében jelezte, hogy a Reformáció Emlékbizottság l00 millió
forintot átadott az emlókjel építésére a Budaviiri Önkormányzatnak.

Mivel a kÖltségvetési szakértőnk által becsült összeg nem haladja meg a legutóbbi
kÖzbeszerzesi eljárasról közzétett tájékoáatóbanjelzett költségvetési keretet, augusztus 3_án,
a sikertelen közbeszerzési pályínat köuétételének napjan a Napnál is ülágosabbá vált
szlímunkra, hogy a Budavari önkormányzat altal közzétett költségvetési számoknáI
kedvezÖbb ajanlatokkal rendelkeziink, a szúknek mondható szakmában nagy tapasztalatokkal,
kiváló referenciákkal rendelkező vallalkozásoktól, A nyefies pályatervünk megvalósítása
ennek megfelelően pusztán akarat és tisztexség kérdése.

En szerzőként és tervezőként tehetek fdl kérdéseket. Az ügy mélyreható erkölcsi,
szakmaetikai, eljarasjogi, jogi felüirása nem a mi kompetenciánk, azonban a továbblépésnek
sine qua non feltétele. A pozitív gondolkodás reményében fejtem ki meglátásaimat segítö
szandékkal,

Tisztelt Címzettek!

Mint azt fentebb mar említettem díjnyertes pályénati teMinket a Budavári
Önkormányzat és a Magyar Művészeti Akadémia által kijelölt tanácsadók kéréseinek
megfelelően jelentősen módosítottuk, figyelembe véve a rendelkezésre álló költségvetési
kereteket is. CsÖkkentettiik tervtink művészeti és műszaki tartalmát, igrckeme ugsanaklror
megőrizni a mű integritásót. Mindazonáltal sajnalatosnak tartottuk, és eÁek hangot is adtunb
hogY a tervből az Önkormányzatkerésére kikerült a vízforgatas lehetósége, csöúentve ezzel
a forriáskút működtetésének fenntarthatóságát, miközben az MMA Elnökének kifejezett
elvárása a bővínj forrasvíz folyamatos megielenítése volt. Ez a terv elfogadásra került,
ennek alapján indulhatott meg a közbeszerzési eljráras.

Tisztelt Címzettek!

Nem rejthetem véka alri nyugtalanító érzéseimet amelyek az elmúlt hónapokban
hatalmukba kedtettek.

Mar junius végén hallani lehetett egy masik, ugyancsak a reformációhoz köthető kút
felállítá§ának lehetóségérőt is Budai várban. 2017. júus 30-án e-mailben kértem a kerület
illetékeseit e szóbeszéd tartalmának tiszl.ázÁsáxa erre azonban a mai napig nem érkezett
válasz.

Tervezett németországi utazasom elótt, július 9-én, a reforrnáció évfordulója
emlékjelének megvalósításával kapcsolatos anomáliákról reszletes levelet küldtem e-mailbea,
immiiron az összes érintettnek; miniszteri biaos urat, polgármester urat is ideértve.

Az ÖnkormánYzat részéről a mai napig sem kaptam, eíTe sem választ, ugyanakkor dr.
Hafenscher KarolY miniszteri biztos ur még aznap elkuldte válaszlevelét-'(mrásolatban
megkaPták aá az Önkormányzat illetékesei is), Mivel az Emlékbizottság átta1 az
önkormanyzabrak átadott 100 MFt-ról már említést tettem, ehelyütt csak azt szerjném idézni
leveléből, hogY rendkívül szomarú a prajeh helyzete láttán, és ez az áIlapot az
E mI é kb iz o tt s ág pr e s z t íz s e s ze mp o ntj áb ó l i s kimo ndhat at l anul ke I l e me t I e n.



Németorsziági utazásom elsódleges célja az emlé§el környezetéhez szükséges, (korábbi
magyarorsági projektjeinkben kiválóan szereplő) esáétikai szempontból meghatározó fak
kiválasztasa volt. Utazásomat saját magam finanszíroztam, annak cé§áról és időpon§ráról
azonban értesitettem az önkormrányzat illetékeseit, ezért is lepett meg" hogy otiani
tartózkodásom első napján az önkormányzat egyeztetésre hívott volnao amelyre azonban a mai
napig nem került sor.

Tisztelt Címzettek!

Engedjék meg hogy az összes érintetteknek küldött korabbi levelem néhány gondolatát itt is
mego§§zam Önökkel, immáron néhány tény ismeretében.

l. Terviinket, bár igyekeztük azt reszletesen és érthetően megfogalmazni, tervlapokon
megrajzolni, kittizni, méretezni, annak megvalósítasa azonban sokfeleképpen volt
elképzelhetó. Tervezöként a közkszeruési pályázat kiírását nem láttuk, mint ahogy a
meghívott vállalkozásokról sem volt inforrraciónk egy kivételével. Hosszú
praxisomban eddig minden projektiink esetében lehetősége volt a pályazóknak
kérdések megfogalmazására. A számos alternatív megoldási lehetőség ezt különösen
is indokolta volna.

2. Nem világos számunkra a fonáskút körüli burkolatépítés kérdése. Miközben ez aíétel
szerePel aközbeszetúsi kiírasban, aközben polgárrrrester ur döntése alapján azprágai
kőbÖl, pr€ai kivitelezökkel kerülne megvalósíttísr4 minden bizonnyal közbeszerzési
eljáníson kívül. Nem világos tlz sem, hogy ez az Emlékbizottság által biztosított
Összeget terheli, vagy az Emlékbizottság által biáosított összeggel megegyező
kinyilvarútott önkormány zati tánogatás terhére történik.

3. Csak a Kőzbeszerzési Ertesítőben megjelent hirdetményekből, utólag vált szitmunkra
ismeretessé, hogy milyen vállalkoások pőlyévtak a két fordulóban. Az első
fordulóban az is furcsa, hogy két vállalkoás gyakorlatilag azono§, €By helyre
bejelentett, s ugyanazokat a referenciákat tiinteti ftjt, Ennél is furcsább a második
forduló egyetlen páúyazőja.

4. Az 1. forduló utén az egyeztetési targyalrásokon jóval 200 millió forintot meghaladó
Összegeket említettek az önkormányzat egyeztetésén. Ez az összeg azonban köszönő
viszonyban sincs a több éwizedes tapa§ztalattal rendelkező és számos sikenel
megvalósult projekttirrkben (Oroshaza és Tata Főterei, Hajós érseki kastély kertje,
Makó Makovecz tér) résztvevő költségvetési szakértőnk által kialakított becsléssel.
Így aztárr- az összegek mellet mar csak kérdéseink száma szaporodik. Nem tudha§uk,
hogy a páÁyé.::őktisáes haszonra vagy extra profitra számítottak.

5. Tekintettel arra, hogy kifejezett kérésünk ellenere sem hívott meg a7, önkormányzat
sikeres projektjeink megvalósíttlsában részwevő vállalkozásokat, így költségvetések
összevetésére sincs lehetőségünk. Fontos a bizalom, de hadd adjak hangot e tárgyban
kételyeimnek is,

Teszem ezt aza., mert ón tervezőként jobban megbízom tapasztalt munkaüirsamban,
mint egy hasz.onban kifejezetten érdekelt vállalkozóbarr, lgazamat alátámasztmdó
rendelkezésemre állnak hasonló projektek kivitelezésében jártas, referenciakkal
rendelkező vállalkozások ajanlatai, amelyek a mi költségvetésiink közelítő helyességét
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igazoljak, a közbeszerzési pályazókkal szemben. Nem lehetetlen, hogy
versenyhelyzetben még az ó számaik is kedvezóbben alakulnrinak.

Dr. Hafenscher Károly minisáeri biztos ilt hozzétm írott levelében expressis verbis
olvasható, hogy az Emlékbizottság l00 millió forintot átadott a Budavári
Önkormányzatnak. Szeretném jelezni, hogy a rendelkezésemre alló adatok
bizonyítjak, hogy ebből az összegből a szílken vett emlékhely, emlékfbnás-projekt
megvalósítható. Azzal a kijelentéssel pedig, ami egy egyeztetésen elhangzott, hogy a
fenti összegből 40 millió forint már elköltésre került, nem tudok és nem is akarok mit
kez.deni" Egy biztos, nem a tervezési díjunk emésáette ftil eá az összeget.

Az arság és a szakmrink is meglehetősen kicsi. Így, bár Németországban voltam,
utolért a hír, hogy a Budavári Önkormárryzat egy bizonyos, a reformáció tinnepével
azonos tematikájú és gránitból megvalósítandó ivókút kivitelezésére kért közvetlenül,
konkrét ajanlatot. Természetesen tervezöként örülök, hogy gazdagodik, szépül
Budapest első kerülete, még ha firrcsának is hathat hogy egymashoz szinte
karnyújtásnyira azonos tematikájú kútból kettő is van. Nincs két Mátyas kút sem a
varban.

Mert azt természetesen még feltételezni sem szeretném, hogy az Magyar Művészeti
Akadémia, a Reforrrráció Emlékbizottság zsfije táltal megvalósítasra javasolt és ezt
az önkormárryzat sz-erződésével szentesített forráskút projektiink helyett kivanja az
önkormányzat me gvalósítani,

Minden projekt mérnöki munka, ez a fomískút azonban - s remélem nem értik félre -
müvészeti alkotas, alaz a megvalósítására is lehetett volna és lehetne is közbeszerzési
kereteken kívül - természetesen a jogszabályok betartásával - módot találni az általunk
javasolt kivitelezőkkel, mint ahogy ez mindennapo§ a szobrászi, építőművészi munkák
esetén, és ahogy azt a ,,másik' kút esetében is történhetett..,

Az Emlékhely kialakításanak költségeivel kapcsolatban felmerült anomáliák miatt
fontosnak tartok néhany adatot pontosítani, egyértelműsíteni.

Az Emlékhely központi elemét képezö emlékforras megvalósítási költségeit 33 MFt
körüli összegre becsülttik apályázatabenyújtott anyagban és ezen összeg érdemben a
továbbtervezés sorián sem változott. Rendelkezünk az emlékforrásnak a becsült
költsógkeretből törtónő megvalósítását tartalmaző ajántattal.

A költségbecslésünkben szerepló további - az emlékfortáson felüli - koltségek az
Emlékhely közvetlen könryezetének felújítasához, a közmüvek, díszvilagítás
biaosításához sziikséges valamint az egyéb jr{rulékos kiadások fedezetigényét
tartalma,.zák Sziikség esetén - érdemi esztétikai visszalépést nem jelentő
kompromisszumokkal - a költségek csökkentésére is látunk lehetőséget.

A második közbeszerzési eljárásról szóló tájékoztató hirdetmérry szerint a
rendelkezésre rálló anyagi fedezet összege nettó |44,I MFt, Fontosnak tartom
jeleznin hory rendelkezünk az Emlékhely teljeskörű megvalósítására is olyan
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ajánlnttal amelyuek Östzege - bár meghaladja a költségbecslésünkben szereplőt, de -

lenyegesen alatta marad a htrdetmén}ben Jolzett fedezet összegónek.

Tisztelt címzettekl

Engedjenek meg néhány záó gondolatot. Nyertes pril3níaatom ismert a szakmai,
poli§kai és társadalmi köxikben egyarfuit. §zárnos gratulációt kaptalrr erurek kapcsán,
közismert szereplőktől. Hiszek abban, hogy nem kell előttiik szégyenkenre
magyarázkodnom, hiszek abban, hogy nenr következik be a becsületbe gázoló, szakmai,
etikai, emberi hitelrontással feléró, anyagi és erkölcsi kárt okozó helyzet, nyerúes projektiink
zátaaya futtatasával, ellehetetlenítésével.

Remélem, bagy az ügy nyugvóponEa jut és a ,Jehetetlenség" a fonaskút megvalósítasa
kapcsán kikerül nem csak &z én szótárarnból, hane,n mindenn a döntésben és a
megvalósításban érintett közreműködőéből is, a reformáció szellernének megfelelően.

Bízom benno, hogy egy nyertes pályázatnem lehet esélytelen, egy esélytelen pedig esélyes.

§umma §umrnarum:

A fent kifejtettek fenyében a ,,sikertelenség" kifejezéssel - a magrrnk részéről - n§m fudunk
mitkezdeni.

Szó szprint - és az adott résztvgvókkel - p€r§z€ igaz lehet, de ez csuprán rész igazság|

A rerrdelkezesünlcre álló informá§iólq ajanlatok fenyesen bizonltjak projektiink korrekt
költségbecslésé| így annak megvalósíthatóságait is.

Vannak sajnos olyan jelek is, amelyek arra utaln*k, hogy a közbeszerzési pályázat
sikertelensége kódolt volt, azt,,rnogelőleg ezték".

BÍzom azonban abban, hogy e jelek - és így megérzéseink - hamisnak bizonyulnak, s nyertes
pályamunkánkméltó emléket állíttrat hazank sziárrára egyedüatlóan fontos reformációnak.

§.D.G!

Budón, 201 7, augusáus 4.

Tisztelettel:

Melléklet Fe§egyzés a megvalósítás
becsüIt költségeiról, lehetöségeiról

Köztestületi tagia



Török Péter interjú

,,Levelenként a forró kicsi erdőt."

,,Török Péter a kertépítészet Pilinszkyje" - mondja róla Meggyesi Tamás, ,,aki a kultúra és a szépség

erejével ad védelmet nekünk, embereknek a Földön, a Vadonban, amelynek olyannak kell lennie,

mintha a mi művünk lenne." * folytatja Mellocco Mikós. Magyarország meghatározó köztereinek

tervezője, a Prima Primissa-díjas újraálmodó-művész, akilátomásaiban megőrziszámunkra, amiigazán
fontos.

Mik életed első kertélménvei?

Ezek tulajdonképpen anyám meséihez köthetők. Nekünk úgy teltek az estéink, hogy lekuporodtunk az

ágyra és anyám elővette a meséskönyveinket, amik nagyon gazdagon illusztráltak voltak sűrű sötét

erdőkkel, liánokkal, tele angyalkákkal, virágokkal meg egyebekkel. Három-négy éves lehettem amikor

elkezdtem továbbszőni és költeni ezeket a mesebeli tájakat. Ráadásul nekünk különös bécsi kőrisfa
bútoraink voltak, olyan intarziákkal, mint a Rorschach-teszt. Ránézetem a bútorokra és anyám
meséskönyveinek képeit rávetítettem a bútorliánokra. Így folytattam tovább az álmodozást.

szerinted milven az ideális külső tér, ahol iól érezheti maqót az ember óltalóban?

Nem tudom mi az ideális, mert ez korszakonként eltérő. A görögök az egyiptomi minták után

vágyakoztak, a rómaiak a görögök után, és így tovább, Mindig más volt az etalon, a szerethető, hiszen

a művészet története a vágyakozások története egyben, Ha a nagy kertművészettörténeti korszakokra
gondolok, mondjuk a reneszánszra, a barokkra vagy az angol tájképi kertekre, az akkori teoretikusok
pontosan megfogalmazták, hogy számukra mi az ideális.

A reneszánszban Leon Battista Alberti volt, aki lefektette az ideális kertet később is meghatározó
kánonokat, ami egyrészt számokban és arányokban kifejezhető építészet volt, ugyanakkor szabad teret
adott az árkádiának, A barokk kert pedig, amit a Napkirály és kertépítésze, Le Nötre együtt alkottak,
egy elképesztő grandiózus látomás. Rousseau meg visszaterelt minket a Természetbe.

A látomás élményével kapcsolatban elmesélném egy pár évvel ezelőtti megélésemet, Amikor a tatai
főteret építettük, ami egy hitehagyott, útszéli amorf teresedés volt, próbáltam helyette egy ideálisan
struktúrált mikrotájat tervezni, ami részben igazodik a Fellner-templom gigantikus épületéhez és az

ottani térszegélyek apró házaihoz is. Amikor Kő Pál szobrászművésszel beértünk a térre ő körülnézett,
és azt mondta, ,,Péter, ez egy óriási, gyönyörű álom". Akkor elégedett voltam, és ha nekem most Le

Nötre is eszembe jut akkor arra gondolok, hogy látnok lehettem én is.

Milven külqéténvezők befolvósoliók ezeket a lótomósokat, amik measzü|etnek benned?

Tervezőként nagyon sok szempontnak kell megfelelnünk a tereket használó emberek igényein túl. A
megbízó elvárásainak, különböző pályázatok szempontjainak, amikben hajmeresztő előírások vannak,

a kivitelezők érdekeinek, és még sorolhatnám. A tatai Kossuth tér esetében például azt írták elő, hogy

legyen három darab ,,vizi attrakció", és bár én nem tudtam ez mit jelent, de azt meghatározták, hogy

egy ílyen kút ára egymillió forint lehet. Elmentünk kőbányákba, és a meddőből, hulladékból kijelöltem
azokat a köveket, amiből össze lehetett rakni a két vízesést, azt a látványelemet, amit előírtak,
Lelemény kellett hozzá, akarat és összefogás. Már csak a templom előtti függőkert, tervünk szerinti
befejezése hiányzik, hogy értelmezhető, integráns egész legyen a tér, bízva, remélve szépérzékünk
ismét szinkronban szárnyal majd.

Szerencse kérdése, hogy találsz-e olyan megbízót, akivan annyira kulturált, hogy a terveidet befogadja,

magáévá teszi és utat enged neki. A makói csoda megteremtése dr. Buzás Péter polgármester

bölcsességét dicséri. Schwajda György, a Nemzeti Színház első igazgatója, is ilyen volt, aki pályáztatott
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a Nemzeti Színház kertjének megálmodására. Sokat papoltam neki a görög színházról, és a jól

behatárolt, kontúrozott terekről, mint a Vörös Sivatag, vagy a Zikkurat. Ő pontosan értette és segítette

a vállalkozást. Törőcsik Mari és a Nemzet Színészei is értették, mert az erkélyről végig figyelték,

bátorították a folyamatot. És értette az elképzeléseimet az alasz Teatro Potlach társulata is, akik a

Zikkuratot, ahogy Christo, gigantikus drapériával vonták be, a vízbe döntött színházban pedig

eljátszották Rómeó és Júlia történetét, Megcsinálták, amit fantáziáltam, az egyszerre, egyidőben

bejátszható játék-terek sorozatát. 2122-ben lesz két évtizede, hogy befejezetlen a kert, cipeljük mások

igénytelenségét, ezért van az, hogy a gépkocsi parkolót többre becsülik, mint a parkot, a poézist a

tájban.

Sokszor érzem, a kert nem a kultúra része, miközben a latin eredetű kultúra szavunk jelentése

,,művelni", Kertet ápolni, megművelni olyan fe|adat, amit az Úristen az emberekre bízott. A szakrális

paraszti társadalom, a nemeség jobbik része móg tudta, nekünk ez már nem megy. Nemrég

megkeresett a bécsi Egyetemről egy művészettörténész hallgató, aki a színházkertről Ír diplomát.

Lehet, hogy nem is olyan rossz a he|yzet?

Minden művésznek vannak ..szerepólmai", anik sokóia. vaqv akór saha nem valósulnak meq. szómodra
mik ezek?

A feladatokon álmodoztam, ,,szerepálmom" nem volt.,,Lelkem lett a küzdés, szívem lett az álmom" Így

szólt legutóbbi kiállításom mottója. Nem változott semmi. Ha csak a reneszánsz kert terveimre
gondolok, e nyertes pályamunkáimban az üdvözítő mozzanat az lett volna, ha valóban elkezdenek

dolgozni a megvalósításon. Aki fát ültet, a jövővel köt szövetséget. De egy egószséges kapavágás sem

történt. A sárospataki várban megépíteni Balassi Bálint, a fejedelmi család előtt tisztelgő ,,Gombost"
vagy Esztergomban megidézniVitéz János függőkertjét, vagy a budaivárkertben legalább a ,,reneszánsz
kertfantázia" elnevezésű tervemet időben elkezdeni. Ezekben a munkáimban ideális volt a

kapcsolatom Marosi Ernő akadémikus művészettörténéssze|, R. Várkonyi Ágnes történész

akadémikussal, prof. MeggyesiTamással vagy Hajós Gézával a tájépítő művészet akkori pápájával, akik

értették és támogatták pályázatot nyert terveimet, Fontos lett volna egy jövőbe mutató gesztussal

felvillantani azt a pompát és gazdagságot, amiről Bonfini beszél Budával kapcsolatban. Ha azt a fajta

tudást, amit mondjuk a Vatikánban Bramante reneszánsz függőkertjének tanulmányozásával, vagy

Píetro Porcinai, a huszadik század egyik legnagyobb tájépítésze vendégeként megszereztem

Firenzében, át lehetett volna ide plántálni, hogy Janus Pannoniusra gondolva, ne csak ltália, hanem

Pannonia is ontsa a szép dalokat. A terveimből ha nem is valósult meg fontos sarok elem, de közben

az történt, hogy levegőből mégis megmintáztam ezeket a kerteket, és ezek a struktúrák azóta is a

fejemben vannak. Mi szeretünk belekapaszkodni abba a gondolatba, hogy három szép városa van

Európának, Velence a vízen, Firenze a völgyben, Buda a hegyen, na de pontosan mit látunk mi ebből?

A mai embernek van vúqvatt kertie szerinted? Él valamiféle meqfoaalmazható iaénv manapsóq eav
kerttel szemben? Vaion milven kertben leQnénk boldodok?

Annyi öldöklés és kataklizma érte az emberiséget, hogy az az érzéki viszony, ami a természethez, a

tájhoz és a kerthez köt elsatnyult, tulajdonképpen egyszerre meneküléssé vedlett, némi maradék

vágyakozással telve, ami mindannyiunkban meg van. A kert, a táj a születésünk helye, életünk kerete,

végső nyughelyünk, mikorkozmosz.

És ha ilyen kertek tervezésére kapok megbízást, az reménykeltő. Két példa erre a közelmúltból Kazinczy

széphalmi kefije, és a pesti Károlyi-kert.

Amikor közel negyven évvel ezelőtt terveztem a sátoraljaújhelyi főteret, már akkor elképzeltem, ahogy
Kazinczy a vármegyeházi hivatalából gyalogol haza Széphalomra. Jó volt belehelyezkedni ebbe a

sétába. Mit láthatott, milyen táji élmények ragadhatták meg, és mi volt az a környezet, ami a birtokán
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fogadta? Én azt gondoltam ott a megyeháza előtt, hogy piacutcás orsós középkori főtéren még láthatta
a később elpusztult ,,Vasmanci-kút" nyomát, amit a közeli Dörzsik-patak táplált. Ezért is éreztem
fontosnak rekonstruálniazt a kutat a természetesvízfolyással, a friss zokogó, élővíz miatt is, A kutat
ma díszítő szobrot az lparművészeti Múzeum sötét pince folyosóiról ,,lomtalanítottam". ltthon kevés

az ilyen kút. És kevés a földbe rejtett köztéri ásott kút is. Kevesen sejtik, hogy a pesti Bazilika apszis

kertjében, van egy eltemetett ásott kút, mely nem csupán várostörténeti kuriózum lehetne, ha egyszer
megépítik 20 éve parkoltatott tervem, de ennek a kútnak még a Pápalátogatás sem adott zöld utat, a

reneszánsz év sem, a családok éve sem, miközben a neokozmatás, obeliszkekkel kipontozott tér
építésének befejező attributuma kellene legyen a kút, olyan, ami megfelel Bölcs Salamon ,,lepecsételt
kútjának", az állami és egyházi reprezentációnak, a turizmusnak is.

Kazinczy megszállott kertesztéta volt. Rajongott a kertekért, a rabszállítójával elintézte, hogy

Kufsteinbe szállítása során megálljanak Tatán, megnézhesse az Esterházyak híres kertjét. Nem szerette
a ,,fesz és pöf" kerteket, annál inkább azokat, ahol kitapintható a ,,nyugodalmas nagyság" . Í8y

megrajzolta a saját birtoka kerttervét. A börtönablaka rácsainak rozsdájábólés meleg levesből készített
eleggyel rógzítette átszurkált csokoládé papírra a saját tájépítészeti geometriáját, ami pontos geodéziai
felmérésre készült. Így volt lehetséges, hogy a tervét rekonstruálni, folytatni tudjam.

A budapesti a Károlyi-kertet pedig évtizedekkel ezelőtt már terveztem. Gyerekkoromban koncertekre
jártunk ide. A Károlyiak közül ismertem néhányat Fehérvárcsurgón és Fóton, Gróf Károlyi lstvánnéval,
a füzérradványi kastély egykori úrnőjével akkor találkoztam, amikor fiával először jöttek át Európába.

Zemplénről, a kastélykertről beszélgettünk. Gr. Esterházy Mónikával Csákváron, hg. Windisgraezt
Natáliával Sárospatakon és Bécsben éveken át rendszeresen találkoztunk, egyeztettük az egykori és

újratervezendő kertek sorsát. Megbeszéléseink során csatlakozott hozzánk az Esterházyak kert-
történetírója, Berényi László is. Ezek a visszaemlékezések, családtörténetek beépültek a munkáimba.

Amikor kertet tervezel, milven szempontok vezérelnek?

Először is a lélek, a lélektörténeti szempontok, Szeretném megismerni azokat az inspirációkat,
törekvéseket, amik az előző generációkat hajtották, ösztönözték városaik, tereik építése közben. Nincs
két egyforma hely. Terveztem szarmata sírok és szaracén sírok fölé kertet, az egyik egy alföldivárosban
volt, a másik a Földközi-tengernél. El kellett igazodnom, hogy holvagyok? Mit keresek itt? Mit akarnak
tőlem például a Mediciek ma is élő leszármazottai? Miért hívnak a Szent Eufémia-öbölbe? Miért kellek
nekik, hogy jutottam az eszükbe, és ha már így van, és ez egy kegyelmi helyzet, akkor igyekeztem
minden információt megtudní arról a tájról, Nekem föl kell térképezni az adott hely múltját és
történetét, kultúráját, hogy legyen mibe kapaszkodnom.

A közösséai terek tervezése mennviben tér el a kertekkel kapcsolatos elgondolósaidtól?

Emlékszem, amikor Orosházát terveztem, rendszeresen kimentem egy grundra, ezt hívták főtérnek .

Ennek a városnak nem volt igazi főtere, hanem volt egy lelakott vasbeton szálloda egy elhasznált téren,
volt egy Kossuth-szobor, parkolók sok kitaposott úttal, kiszáradt hegyvidéki növénnyel, Naphosszat
üldögéltem ott, néztem hogyan ébred és hogy nyugszik a tér. Jöttek a templombó| a hívek, idős
hölgyek, és leültek beszélgetni egy méltatlan, csúfondáros környezetbe. Akkor azt gondoltam, hogy ők
fontosak nekem. És a közelben a gimnázium, a fiatalok is jelen voltak, őket is ki kellett szolgálni.
Olyasvalamit ke|lett tervezni, amit szeretnek, ami megszólítja és ösztönzi őket a tér szerethető
átélésében. Nálam ez alapvetés.

Ha azt kérdezném mit mondanól,ma arra, hoav kicsoda Török péter, akkor mi lenne a vólaszod?

Török Péter az a Török Péter, aki a tájépítész.

Ezze| hatórozod meq önmaqad?
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Én Török Péter vagyok, és kész. Tulajdonképpen nem is kell mellé cicoma vagy titulus. Sok boldog

szomorú dalnak voltam szerzője, okozója, szenvedője, élvezője, éltetője, jó utazások voltak ezek. Ha

Bartók Bélára gondolok, akinek fontos volt, hogy a halálos ágyán megjegyezze, te|i bőröndökkel megy

el, azt kell mondanom, hogy tulajdonképpen én is ezt érzem, Az első kicsi gyerek bőröndömet még

Apám csináltatta nekem, és abban télen aludt egy jerikói rózsa. Amikor Firenzébe kerültem és voltam

én is mint utas és holdvilág, akkor már megvettem az ottani fantasztikus toscan bőrtáskákat, és ezek is

mo§tanra dugig tele vannak. A lelkem is tele van, c§ordultig, de azt gondolom, hogy ami feladatom

volt, azt elláttam, megharcoltam, megcsináltam. Nem vagyok elégedett, de így vagyok Török Péter.

Miazt, amiben híszel? Amiben ifiú korodtóltöretlen hited. és amiazutóbbi idők úihite?

Az isteni kegyelemben hiszek, mert volt részem megismerni ezt az állapotot, és életben maradni.

s mi az. amit értéknek tartasz?

A szépséget, a becsületet, a tisztességet, a szent őszinte barátságokat, amik számomra értéket adnak.

llletve azokat az emberiérintkezéséket, amik megédesítik a napot. Ha rád mosolyognak, ha kedvesek

hozzád, ha érdeklődőek és nyitottak feléd, az jó. Megkeresnek volt a diákjaim, és ismeretlenek három

egyetemről is. Legutóbb a Képzőművészeti Egyetemen tanítottam szobrászokat, akik visszajárnak egy-

egy kérdéssel, hogy Mester, hogyan induljak neki a feladatnak, te mit csinálnál? Ezek jó dolgok.

Mosolygok ezen, mert látom saját magamat fiatalon. Az életem megélése a legnagyobb érték. Olyan

emberekkel találkoztam, és voltam kedvezményezettje a barátságuknak, akik mindörökre

pótolhatatlanok. Edita Gruberovára és közös barátunkra Sánta Zoltánra gondolok.

Hoqv érzed. te mit haavsz örökül a maavar kultúrónak?

Azt, hogy Európa szívének közepén lehettem kultúrateremtő. Ha arra gondolok, hogy vittem a

hallgatóimat a Dunán hajóval, és a Batthyány téren ott a szobor, aminek a mikrokörnyezete az én

munkám, aztán átnézek a Duna másik oldalára, a Vigadó térre, és eszembe jut az évtized, amit végig

kínlódtunk azért, hogy valami épülhessen a diadalmasan pöffeszkedő szocreál hősi emlékmű helyén,

de Senyei Károly szobrát végül mégis sikerült a Dagály strandról visszaráncigáltunk oda. És átnézek

megint a budai oldalra, és látom a Gellért-hegyi sziklakápolna előtt a Szent lstván szobrot, ami nem

úgy lett elhelyezve, ahogy szerettem volna, de mégis ott van, és ez a fontos. Aztán megint átnézek

Pestre, és látom a Nemzeti Szinház kertjét. De gondolhatok a Szent lstván Bazilika terére, és számos

vidéki helyszínre. Makón, Szegeden, Kalocsán át Gyöngyösig. Monokon, Gödöllőn, Pécsen át
Sárospatakig, Fehérvárcsurgón keresztül Veresegyháza, Pannonhalma, Zircen át Bajáig, a hajósi volt

érseki rezidencia kertjéig.

Nem lehetek elégedetlen, ezek a munkák voltak azok, amiket magam után hagyok. És még rengeteg

terv és muníció van. Megélhettem az emberi §orsot, és igen, lehettem kultúrateremtő Európa szívének

közepén. Nagyképű ez?

Nem, inkúbb hiteles.


